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De Commissie voor Leefmilieu, Natuur, Ruimtelijke Ordening en Energie hield op 

26 mei 2020 een gedachtewisseling over het Bosuitbreidingsplan met Zuhal Demir, 
Vlaams minister van Justitie en Handhaving, Omgeving, Energie en Toerisme en 

Roel Vanhaeren, aangesteld als bosintendant.  
 

Het Bosuitbreidingsplan, de tabel met de financiële middelen en de door de minis-

ter gebruikte presentatie zijn terug te vinden op de dossierpagina van dit document 
op www.vlaamsparlement.be. 

I. Toelichting door de minister 

1. Inleiding 

Minister Zuhal Demir is blij om het Bosuitbreidingsplan eindelijk te mogen voor-

stellen, door de coronaperikelen weliswaar twee maanden later dan gepland. Het 
gaat om een visiedocument, geen finale versie, en dus zijn suggesties zeker wel-

kom, al wil de minister alvast benadrukken dat het Bosuitbreidingsplan tot stand 

is gekomen na brede consultaties met een groot aantal verschillende organisaties 
en met de ondersteuning van vier verschillende overheidsinstellingen: het ANB, de 

VLM, het INBO en het Departement Omgeving.  
 

De insteek van het plan is dat er op het vlak van bos, en dus ook op het vlak van 
bosuitbreiding, een grote inhaalbeweging nodig is. Daarom is het plan bijzonder 

ambitieus: tegen 2024 moet er 4000 hectare bos bij komen, wat natuurlijk grote 
inspanningen en veel financiële middelen zal vereisen. Voor de realisatie van het 

plan trekt de minister dan ook 121 miljoen euro uit. Hoe die middelen precies 

besteed worden, kunnen de parlementsleden nakijken in de tabel die als bijlage 
aan het verslag wordt toegevoegd. 

 
Voor ze het eigenlijke plan toelicht, snijdt minister Zuhal Demir het boscompensa-

tiemechanisme aan – boscompensatie valt dan wel niet onder bosuitbreiding, het 
is er wel aan gerelateerd. Een blik op de cijfers leert dat er tussen 2001, toen het 

mechanisme gelanceerd werd, en 2019 zo’n 4500 hectare bos gekapt is en dat er 
daarvan slechts 3000 hectare werd gecompenseerd, al dan niet door de ontbosser 

zelf of via het Bossencompensatiefonds. De minister verbindt zich ertoe om het 

mechanisme te herzien en om het al opgelopen tekort ook weg te werken.  

2. Het Bosuitbreidingsplan - acht pijlers. 

2.1. Bos uitbreiden doe je niet alleen 

Het is duidelijk, aldus minister Demir, dat iedereen, van de overheid tot de burger, 

klaarstaat om de doelstelling van 4000 hectare extra bos in Vlaanderen mee te 
helpen realiseren. De cockpit wordt bemand door de vier eerder vernoemde over-

heidsinstellingen en de sterkste bebossers: BOS+, de bosgroepen en de regionale 
landschappen, de terreinbeherende verenigingen en Landelijk Vlaanderen. Daar-

naast hebben ook lokale besturen, maar evengoed scholen, erfgoedverenigingen, 

lokale verenigingen, bedrijven en zelfs particulieren een rol te spelen. Kortom, ie-
dereen die wil, kan bij het verhaal betrokken worden; de aanstelling van een bosin-

tendant, die als brugfiguur zal optreden tussen al die verschillende partners, moet 
ervoor zorgen dat dat op een gecoördineerde manier kan gebeuren.  

 
De aanstelling van bosambassadeurs moet het verhaal dan weer in de kijker zetten 

en moet ook het brede publiek mobiliseren om zelf actie te ondernemen. Daartoe 
werd ook het mailadres meerbos@vlaanderen.be gecreëerd en is aan lokale bestu-

ren gevraagd om in een fysiek aanspreekpunt te voorzien op het vlak van bosuit-
breiding. Ook de link met toerisme is in dat opzicht niet onbelangrijk.  

https://www.vlaamsparlement.be/link?id=10281
http://www.vlaamsparlement.be/
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Als sluitstuk komt er een jaarlijks boscongres, waarop de verschillende niveaus – 

Vlaanderen, de provinciale overheden en de lokale overheden – samenkomen om 
de pijnpunten, maar ook de vorderingen te bespreken. Tijdens dat congres zullen 

de lokale besturen die op het vlak van bosuitbreiding een uitzonderlijke prestatie 
hebben neergezet, ook in de bloemetjes gezet worden door hun een ‘Meer bos’-

label te overhandigen. 

2.2. Meer bos voor iedereen, door iedereen 

De tweede pijler van het Bosuitbreidingsplan ‘Meer bos voor iedereen, door ieder-

een’, slaat onder andere op de verdeelsleutel die is afgesproken voor de 4000 hec-
tare bijkomend bos: de Vlaamse overheid en de lokale besturen staan samen in 

voor 2000 hectare, de helft van de doelstelling. Wat de resterende 2000 hectare 
betreft, nemen de natuurverenigingen 750 hectare voor hun rekening, de regionale 

landschappen en bosgroepen samen ook 750 hectare, en ten slotte de private ei-
genaars en de bedrijven samen ook 500 hectare.  

 

Valt ook onder de tweede pijler van het plan: het type bos dat erbij komt. De focus 
ligt enerzijds op een verbetering van de bestaande bosstructuur via uitbreiding van 

bestaande bossen, de versterking van valleien via groen-blauwe dooradering, de 
verbinding van kleinere bossen en de creatie van lokale of stadsrandbossen, dat 

laatste vooral op vraag van lokale besturen. Anderzijds wordt ook gekeken naar 
toegankelijkheid, bereikbaarheid en nabijheid. Om daaraan tegemoet te komen 

voorziet het Bosuitbreidingsplan in de creatie van onder andere ‘tiny forests’, laan-
bomen, kleine wildernissen, bosschages en dreven.  

 

Binnen de tweede pijler zijn ook de verschillende pistes opgenomen om alles te 
verwezenlijken. Er wordt in de eerste plaats gekeken naar de aankoop van gron-

den, ofwel door het ANB zelf, ofwel door andere spelers. Die laatsten kunnen daar-
voor rekenen op aankoopsubsidies. Private eigenaars die hun eigen gronden willen 

omvormen tot toegankelijke bossen, zullen eveneens op een subsidie kunnen re-
kenen die wordt opgetrokken van 0,5 euro tot 2,5 euro per vierkante meter.  

 
Ook de VLM heeft een aantal instrumenten ter beschikking. Zo rust op bepaalde 

gronden een recht van voorkeur of voorkoop, waardoor de VLM voorrang krijgt bij 

een eventuele verkoop, en kan de VLM gronden ruilen om zo altijd de meest ge-
schikte gronden te kunnen bebossen. De VLM richt voor de realisatie van het Bos-

uitbreidingsplan bovendien een specifieke grondenbank op waarin gronden 
gecatalogeerd worden die ofwel onmiddellijk ofwel op de middellange termijn be-

bost kunnen worden. Die gronden kan de VLM dan via bovengenoemde mechanis-
men proberen te verwerven. 

2.3. Prioritair in groene bestemmingen, maar niet uitsluitend 

Een derde pijler binnen het plan is de locatie van het bijkomende bos. Volgens de 

minister zal het bijkomend bos vooral in groene bestemmingen aangeplant wor-

den: in gebieden die als natuur- of bosgebied bestemd zijn, maar nog niet bebost 
zijn. Het ANB heeft berekend dat er binnen die groene bestemmingen ongeveer 

26.000 hectare in aanmerking komt voor bosaanleg. In tweede instantie wordt ook 
gekeken naar gronden die nog geen specifieke bestemming hebben en in eigendom 

zijn van de Vlaamse overheid of van lokale besturen: ongeveer 7000 hectare. In 
laatste instantie kunnen er gronden worden aangekocht, maar dat is duur. 

2.4. Drempels die meer bos verhinderen, wegwerken 

Voor de vierde pijler werd gekeken naar mogelijke drempels die bosuitbreiding in 

de weg zouden kunnen staan. Binnen haar eigen bevoegdheden is vooral de mest-

wetgeving mogelijk problematisch volgens de minister: die laat zittende 
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landbouwers vandaag de dag onder andere toe om gronden in groene bestemmin-

gen tot twee generaties verder te bemesten, wat het moeilijk maakt om op die 
gronden iets anders te realiseren. Ook op het vlak van vergunningen kunnen er 

drempels bestaan, vooral dan voor landbouwgronden, maar dat moet samen met 
de minister bevoegd voor Landbouw bekeken worden. Ten slotte is het subsidie-

mechanisme niet altijd even eenvoudig of klantvriendelijk, terwijl dergelijke me-

chanismes net mobiliserend moeten werken. 

2.5. Een betere bosstructuur voor Vlaanderen 

Met de vijfde pijler, ‘Een betere bosstructuur voor Vlaanderen’, maakt het plan al 
een sprongetje naar de ambitie om tegen 2030 in totaal 10.000 hectare extra bos 

aangeplant te hebben. Om dat te realiseren, worden er in de legislatuur 2019-2024 
al grotere bebossingsprojecten voorbereid, zodat de planningsprocessen goed en 

tijdig afgerond worden. 

2.6. Plantgoed, maar ook: plant goed!  

De zesde pijler slaat op het belang van robuuste bossen, zeker in de context van 

de klimaatverandering. Zowel bij de keuze van het plantgoed als die van de gron-
den zal dat een belangrijke rol spelen. Gelukkig is er bij het INBO heel wat exper-

tise, aldus de minister, om bij die keuzes de juiste afwegingen te maken. 
 

Om zo veel mogelijk variatie in bossen te brengen moeten verschillende planttech-
nieken worden gebruikt zoals natuurlijke verbossing, het zaaien van eikels, beu-

kennootjes en andere zaden en vruchten van bomen, aanplanten in rijen, 
aanplanten in meer natuurlijke plantverbanden. Om 4000 hectare bos te realiseren 

zijn meer dan 10 miljoen stuks plantgoed nodig. 

 
Dat is een huzarenstukje, benadrukt minister Demir, maar met de steun van de 

Vlaamse kwekers moet dit lukken. Via contractteelt wordt de afname van inheemse 
soorten die voldoen aan de strenge criteria die zijn opgelegd, gegarandeerd. 

 
De selectie van het juiste plantgoed en de juiste plantmethode is voor niet-profes-

sionele initiatiefnemers soms minder evident, zij krijgen daarvoor bijkomende on-
dersteuning. Eenmaal de plantjes klaar zijn om te planten, is het immers van groot 

belang ze correct aan te planten. Er worden dan ook cursussen gegeven. Het op-

leidings- en examencentrum Inverde zal instaan voor opleidingen in bos-, groen- 
en natuurbeheer. De minister zal daaraan deelnemen en raadt het iedereen aan. 

Daarnaast worden ook studiedagen georganiseerd over het correct aanplanten van 
bossen. Tot slot is ook de kennisdeling met andere partners over wat wordt aan-

geplant belangrijk. 
 

Wat de vraag van Mieke Schauvliege over de boomkwaliteit betreft, waarbij zij 
verwees naar de problematiek inzake stikstof (Vragen om uitleg Vl.Parl. 2019-20, 

nr. 2405), wijst de minister erop dat er een openbaar onderzoek bezig is. Zij hoopt 

over enige maanden over de nodige informatie te beschikken om daarmee aan de 
slag te gaan. 

2.7. De bosteller laat ons door de bomen het bos zien 

De bosteller moet ervoor zorgen dat men door de bomen het bos kan zien. Dit is 

een transparant en duidelijk systeem waaruit duidelijk blijkt wat nieuw en wat ge-
compenseerd bos is en over hoeveel bomen het gaat. De minister wil deze legisla-

tuur elk gekapt bos effectief compenseren. Vlaams-Brabant heeft de ambitie om  
1 miljoen bomen bij te planten. Uit het Bosdecreet blijkt dat de ondergrens om van 

bos te spreken 10 op 10 meter is. 
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Voorlopig staat er nog niet veel op de teller, omdat er pas mee gestart is. De 

aanplantingen uit het vorige plantseizoen moeten nog worden ingebracht. Op 26 
mei 2020 is officieel 12 hectare ingebracht en vanaf oktober 2020 moet dat aantal 

serieus aangroeien. Die teller is realtime en kan dus op elk moment worden ge-
volgd. Er is ook een backoffice waarbij data, modellen en uitwisselingen worden 

gecontroleerd. Het is goed dat Vlaanderen investeert in de digitalisering van het 

apparaat, dat betekent dat er voortdurend kan worden gemonitord.  

2.8. Financiering 

De minister trekt 121 miljoen euro uit en onderzoekt of de bestaande budgetten 
kunnen worden verhoogd door Europese financieringsmogelijkheden, meer be-

paald via de EU-diversiteitsstrategie en de EU-bosstrategie.  
 

Er zullen zo veel mogelijk middelen gaan naar effectieve bebossing, de aankoop 
van gronden door lokale besturen, het ANB, de VLM, de natuurverenigingen, de 

bosgroepen, de regionale landschappen, private eigenaars en de Grondenbank. 

 
Het project is volledig gefinancierd, van de aankoop van de gronden, tot de bebos-

sing, opvolging, datamodellen enzovoort. 
 

Al deze gegevens zijn voorlopig. Wanneer een natuurvereniging echter meer doet 
dan voorzien, dan moet in de budgetten worden geschoven. Alles is al besproken 

met de bosalliantie maar verschuivingen tijdens de volgende vier jaar zijn natuur-
lijk niet uit te sluiten. 

 

Minister Demir hoopt op die manier het bos opnieuw een plaats te geven in Vlaan-
deren. 

II. Vragen van de leden 

1. Tussenkomst van Mieke Schauvliege 

Mieke Schauvliege wijst erop dat haar fractie elke inspanning om tot meer bos te 

komen zal steunen. Zij is dan ook blij met de strategie die is voorgelegd. 
 

Zij vindt het enerzijds verstandig dat de minister een draagvlak wil creëren en veel 

communiceert. Het is belangrijk dat mensen mee willen werken aan die bosuitbrei-
ding want alleen zal dat niet lukken. Maar anderzijds houdt het een risico in wan-

neer men de partners niet meekrijgt. 
 

Vlaanderen investeert 121 miljoen euro om 4000 hectare bos te realiseren. In 2020 
is reeds 21 hectare aangekocht voor een bedrag dat de minister naar aanleiding 

van de bespreking van de aanpassing van de begroting 2020 heeft genoemd 
(Parl.St. Vl.Parl. 2019-20, nr. 19-A/2-G). Mieke Schauvliege heeft die cijfers ge-

bruikt om een berekening te maken: wanneer alle gronden moeten worden aan-

gekocht, kan met die 121 miljoen euro 1900 hectare bos worden gerealiseerd, 
ongeveer de helft van wat gepland is. Voor die andere oppervlaktes zijn andere 

partners nodig. Het risico van dit plan is volgens Mieke Schauvliege dat vooral naar 
andere partners wordt gekeken om dit verhaal mee te realiseren. Daarmee valt of 

staat de voorgelegde strategie. Het wordt dan ook een heel belangrijke opdracht 
al die partners mee te krijgen. 

 
Groen wil graag de nettobosuitbreiding zien. Nu gaat het alleen over wat nieuw 

wordt bij geplant maar niet over wat verdwijnt, terwijl er toch al een historisch 
manco is van 1500 hectare. Met financiële boscompensatie zal dat manco alleen 

vergroten. Het moet de bedoeling zijn met een positieve balans te komen. Er moet 
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niet alleen worden opgeteld wat er aan oppervlakte bij komt, belangrijk is ook te 

weten wat de totale oppervlakte bos in Vlaanderen is en hoe die evolueert.  
 

Wat die partners betreft, heeft de minister in de cockpit het ANB, de VLM, het INBO 
en het Departement Omgeving enerzijds en de terreinbeherende verenigingen, de 

bosgroepen en de regionale landschappen anderzijds. Mieke Schauvliege vindt de 

lokale besturen daar niet in terug. Zij staan nochtans in voor 750 hectare bebossing 
en zouden dan ook aan boord moeten worden genomen. Zij mist ook de ambitie 

om de landbouwers in dit verhaal te betrekken. Zij waren in het verleden een heel 
moeilijke partner maar zonder hen zal het niet lukken. 

 
Het valt Mieke Schauvliege ook op dat de minister voornamelijk kiest voor bebos-

sing op de bestemmingen die nu bos- en natuurgebied zijn. In eerste instantie is 
dat een logische keuze maar het is niet voldoende. Bovendien bestaat het risico 

dat zones met natuurwaarde zullen worden bebost.  

2. Tussenkomst van Bruno Tobback 

Bruno Tobback juicht de inspanning van de minister voor de bosuitbreiding toe en 

apprecieert ook de communicatie. Hij zou wel graag zeker weten of dit meer is dan 
een pure communicatieoefening. Een aantal incoherenties in deze strategie doen 

hem vermoeden dat dit niet het geval is. 
 

De bosteller telt vanaf nul en alleen vooruit, maar zegt niets over de ongeveer 
140.000 hectare bestaand bos in Vlaanderen die de voorbije jaren is achteruitge-

gaan. Er is dus bos verdwenen. In het Bosuitbreidingsplan van de minister vindt 

Bruno Tobback geen woord dat garandeert dat bos dat er vandaag staat, netto zal 
blijven staan. Hoe garandeert de minister daarnaast dat de 12.000 hectare kwets-

bare waardevolle bossen die niet in groene bestemmingen staan, er na deze oefe-
ning nog zullen staan? De teller moet dus wel degelijk optellen, het kan niet de 

bedoeling zijn dat er aan de ene kant bos wordt geplant en aan de andere kant 
verdwijnt. Hij wil de garantie krijgen dat het gaat over bijkomend en niet over 

vervangend bos. 
 

Bruno Tobback is blij dat de minister wijst op het belang van een aantal grotere, 

aaneengesloten complexen, verbindende elementen enzovoort. Hij is een groot 
voorstander van het voorstel van de Heldenbossen, van het Witte Kinderbos, van 

een tiny forest omwille van de leefbaarheid van stadsomgevingen, maar wat bio-
diversiteit en milieukwaliteit betreft, stelt dat niet veel voor. De meerwaarde is 

eerder symbolisch en telt niet mee voor natuurbeleid. 
 

De EU-middelen waarnaar minister Demir heeft verwezen, zijn in functie van bio-
diversiteit, natuurkwaliteit, klimaatrobuustheid, waterhuishouding enzovoort. De 

bossen waarvan sprake moeten daartoe bijdragen maar dat doet een tiny forest 

bijvoorbeeld niet. Bruno Tobback wil de garantie dat een voldoende groot deel van 
die middelen zal worden gebruikt voor bosbeleid en niet voor symboliek die mis-

schien vanuit andere budgetten zou moeten worden gefinancierd. 
 

Een groot deel van die middelen hangt trouwens samen met de fameuze Europese 
Green Deal, waar de Vlaamse Regering niet echt enthousiast over is. De Vlaamse 

Regering moet daar echt voor gaan en niet enkel EU-middelen beloven en intussen 
de Green Deal afschieten. 

 

Bruno Tobback wil ook graag weten wat de prioriteit is van die grotere eenheden 
en wat de kwalitatieve criteria zijn van die bebossing. Vraag is ook hoe dit kan 

worden gemeten en getraceerd. 
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Als de minister zegt dat die 4000 hectare richtinggevend zijn, dan is het niet zeker 

of die er ook gaan komen. Zijn daar garanties voor? Hoe zeker zijn die engage-
menten? 

 
De minister trekt bijna 34 miljoen euro uit aan aankoopsubsidies voor natuurver-

enigingen. Het totale aankoopbudget van natuurverenigingen voor de aankoop van 

alle soorten natuurgebieden bedroeg de afgelopen jaren 7 miljoen euro per jaar, 
dus 28 miljoen euro over vier jaar. Minister Demir heeft het over 33,7 miljoen euro, 

enkel voor bosaankoop. Betekent dit dat natuurverenigingen alleen nog aankoop-
subsidies krijgen voor bos? De minister strooit met geld dat ze niet heeft maar 

waar moet dat vandaan komen? Dat is niet terug te vinden in de begroting of in 
de begrotingsaanpassing. Er blijven na 2020 nog drie jaren om de doelstelling te 

halen. 
 

Bruno Tobback zou niet liever willen dan dat dit plan wordt uitgevoerd maar hij 

ziet niet in hoe de minister dat kan doen, en dan niet enkel met mooie slides maar 
wel met centen in haar handen, want enkel daarmee zullen er bomen komen. 

3. Tussenkomst van Piet De Bruyn 

Piet De Bruyn wijst erop dat het even heeft geduurd voor er een Vlaamse Regering 

was. Minister Demir heeft haar bevoegdheden ter harte genomen en van in het 
begin een klemtoon gelegd op het realiseren van bijkomende natuurwaarde, zoals 

ook afgesproken in het regeerakkoord. Met dit Bosuitbreidingsplan wordt daarin 
een zeer belangrijke stap gezet. Hoewel er raakvlakken zijn, moet dit worden ge-

scheiden van de discussie over de boscompensatie. Hij waardeert overigens dat de 

minister de berekening heeft gemaakt: 4500 hectare gekapt, 2000 hectare in eer-
ste instantie gerealiseerd, 1000 hectare bijkomend gerealiseerd, zodat er nog een 

passief van 1500 hectare overblijft. Dat wordt niet verloochend. De minister heeft 
daarover duidelijkheid gegeven en gezegd dat het haar ambitie blijft om die 1500 

hectare nog te realiseren. 
 

Iedereen heeft de voorbije jaren aangevoeld dat er een instrument nodig was om 
aan te geven wat men wil bereiken, hoe men dat gaat bereiken, wie dat zal doen. 

Dit wordt ook financieel onderbouwd, met 121 miljoen euro, toch niet niets. Een 

jaar of twee geleden zou iedereen dat nog als onrealiseerbaar hebben beschouwd, 
maar nu ligt er een plan op tafel dat dat stap voor stap mogelijk zal maken. 

 
Het is inderdaad belangrijk om hiervoor een breed draagvlak te hebben. Mieke 

Schauvliege wierp op dat men de partners mee moet krijgen, maar Piet De Bruyn 
merkt op dat dat geen wildvreemden zijn voor de minister en het parlement. Soms 

stonden die net niet met getrokken messen tegenover een vorige minister. Nu 
staan ze schouder aan schouder met de minister om het beleid te kunnen uitvoeren 

binnen een plan dat ze zelf mee hebben kunnen helpen ontwerpen. Hij juicht de 

rol toe die BOS+, de natuurverenigingen, de bosgroepen, de regionale landschap-
pen en Landelijk Vlaanderen op zich nemen. Zij zijn regelmatig een luis in de pels 

van het beleid. Ook dat is hun taak. Ze lopen echter ook niet weg van hun verant-
woordelijkheid als ze daarop worden aangesproken. Het is de verdienste van de 

minister dat zij hen daarop heeft aangesproken, in een eerste fase, ver weg van 
de camera’s en van iedereen. Zo zijn eindeloze pingpongspelletjes vermeden en 

heeft men een werkbare structuur kunnen uitbouwen, die perfect in staat zal zijn 
om breed maatschappelijk te mobiliseren. 

 

In tegenstelling tot sommigen vindt Piet De Bruyn dat de lokale besturen zeer na-
drukkelijk en zeer sterk aanwezig zijn in dit plan. Ze staan niet aan de zijlijn. De 

vraag is of ze al dan niet een plaats in de cockpit moeten hebben. Lokale bestuurders 
zijn bijvoorbeeld dankbaar voor het initiatief om samen met de regionale landschap-

pen een bosaanspreekpunt te realiseren. Met alle respect voor milieuambtenaren, 
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maar zij kunnen niet alle expertise en kennis hebben die daarvoor nodig is. Dit 

soort ondersteuning is dus ten zeerste welkom.  
 

Dit is een ambitieus, maar ook een realistisch plan, ook wat de taakstelling betreft. 
De minister heeft terecht aangestipt dat het logisch is dat de Vlaamse overheid 

van die 4000 hectare die tegen 2024 moet worden gerealiseerd, een overgroot 

deel voor haar rekening neemt, namelijk de helft, samen met de lokale besturen. 
 

Op de opmerking van Bruno Tobback repliceert Piet De Bruyn dat het richtingge-
vend zijn niet zozeer te maken heeft met het totale aantal hectaren, maar met de 

precieze verdeling. Hij kan zich voorstellen dat bedrijven en privé-eigenaren in 
staat zijn om meer dan 500 hectare te realiseren. Dan is het perfect mogelijk dat 

die eindbalans van 4000 hectare niet precies zo is verdeeld als nu wordt voorop-
gesteld, maar dat zal het minste van zijn zorgen zijn. Een belangrijke incentive 

voor private eigenaars en bedrijven is het optrekken van de subsidie naar 2,5 euro 

per vierkante meter die men wil bebossen. In het verleden heeft zijn fractie daar 
ook al op aangedrongen. 

 
Piet De Bruyn neemt aan dat de door de minister geformuleerde ambitie van 10 

miljoen bomen correct is. Dan moet men inderdaad durven na te denken over de 
vraag waar men die zal halen. Die heeft men morgen niet zonder meer staan in de 

tuincentra. Er moet dus op tijd worden gesproken met de Vlaamse kwekers. Dat 
ook die voorbereidende stap ondertussen al is gezet, vindt hij ook alweer een ga-

rantie dat dit plan veel meer is dan een goede communicatieoefening, in tegen-

stelling tot wat Bruno Tobback stelde. 
 

De wetenschappers van het INBO hebben hiermee opnieuw bewezen in staat te 
zijn baanbrekend werk te verrichten en op tijd en stond de Vlaamse bos- en na-

tuurbeleidsplannen voort te stuwen. 
 

Wat de vraag betreft waar men dit wil realiseren, is er inderdaad gekeken naar wat 
op dit ogenblik al een groene bestemming heeft. Wat dat betreft, volgt Piet De 

Bruyn Mieke Schauvliege wél. Voor een groot stuk van die 7000 hectare is er 

sprake van nog te bestemmen oppervlakte. Samen met de 26.000 hectare die in 
aanmerking komt voor bosaanleg, zit men dan aan 33.000 hectare. Daarbinnen 

die 4000 hectare realiseren, lijkt hem haalbaar. Hij had zeker graag gezien dat 
landbouw daarbinnen een centrale plaats had ingenomen, maar er is geleerd uit 

het verleden. Met de landbouw is het bijzonder moeilijk werken. Dat is een vast-
stelling, zelfs geen waardeoordeel. Dan is het beter om met een realistisch plan 

voor de dag te komen, om ervoor te kiezen, zoals de minister doet, om nu die 4000 
hectare te realiseren. Natuurlijk moet men de discussie met de landbouw blijven 

aangaan. Ook dat gebeurt regelmatig op lokaal niveau, en dan merkt men dat het 

eigenlijk best wel gaat als men landbouwers individueel benadert, dat men heel 
heldere afspraken met hen kan maken over natuurbeheer en bebossing. Als de 

nationale structuren er dan echter bij komen, dan wordt het soms zeer moeilijk, 
zoals in het dossier van de Wijngaardberg in Rotselaar. 

 
De minister had ook gewezen op een aantal drempels die verder moeten worden 

weggewerkt en kondigde een aantal initiatieven aan ter zake. Piet De Bruyn be-
grijpt en deelt het ongeduld van collega’s daarbij. De pachtwetgeving zal worden 

bekeken, en de manier waarop agrarisch land bijkomend kan worden bebost. Er is 

de mestwetgeving. Die thema’s zijn al vaker aangekaart in de commissie. Het is 
niet eenvoudig om daar begin en einde van te zien, maar het is essentieel dat ook 

die drempels worden geïnventariseerd en dat wordt bekeken hoe men daar verder 
mee kan gaan. 

 
Een aantal dingen vindt Piet De Bruyn meer dan ‘nice to have’, meer dan commu-

nicatie. Er is de hele sfeer die het plan uitdraagt. Er wordt heel breed gesensibili-
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seerd en men gaat er ook echt van uit dat elke Vlaming recht heeft op zijn bos en 

bij zijn bos wordt betrokken. Dat is ontzettend belangrijk. Men kan misschien wat 
lacherig doen over bosambassadeurs, bosaanspreekpunten en boscongressen, 

maar dat brede draagvlak vindt hij essentieel voor het welslagen van deze oefe-
ning. Zijn gemeente zal, als kleine gemeente, heel graag meedingen naar die on-

derscheiding voor ‘Meer bos’ die de minister aankondigde.  

 
Dit is dus een sterk plan, waarover de N-VA-fractie met veel plezier regelmatig 

vragen zal stellen en antwoorden zal krijgen. Piet De Bruyn hoopt dat die bosalli-
antie nog zal groeien, dat ook individuele landbouwers of landbouworganisaties of 

het Departement Landbouw mee aan boord zullen komen als partner. Hij ziet niets 
in het plan dat dat onmogelijk maakt. Ook op dat vlak hoopt hij dus op vooruitgang. 

4. Tussenkomst van Leo Pieters 

Leo Pieters vindt het plan op zich zeer mooi. Er wordt gewerkt op verschillende 

sporen, maar er moet op elk spoor anders worden ingezet. Er kan sprake zijn van 

een verschillende overeenkomst naargelang het gaat over deze of gene landbouw- 
of natuurvereniging. Zo moet een compensatie daadwerkelijk een compensatie 

zijn, en niet ergens een onbestemd bos. Het is mogelijk dat er bij een samenwer-
king met landbouwers een combinatie ontstaat van landbouw en natuur, of van 

landbouw en bebossing. In deze coronatijden stuit men wel eens op hooilanden die 
midden in natuurgebied liggen. Ze staan in deze tijden van droogte veel hoger en 

mooier dan op andere plaatsen, gewoon omdat ze in de bossen liggen. Die moge-
lijkheid moet worden gecreëerd. Dat hoeft niet aaneensluitend te zijn. Er kan ook 

sprake zijn van een combinatie van verschillende gebruikers. Als er nu een bos 

wordt gezet door een private eigenaar, dan belet niks dat daar in de loop van de 
tijd wordt gekapt, dat daar toch enige commerciële activiteiten kunnen gebeuren. 

Die verschillende sporen moeten op verschillende manieren kunnen worden bena-
derd. Het kan voor het Vlaams Belang niet dat er sprake zou zijn van een eenge-

maakte aanpak waaraan alles moet voldoen, maar als dit kan worden gerealiseerd 
op de manier waarop dat nu wordt geschetst, dan staat de fractie daar volledig 

achter. 

5. Tussenkomst van Tinne Rombouts 

Tinne Rombouts dankt de minister om toe te lichten hoe ze de doelstelling van het 

regeerakkoord van 4000 hectare wil realiseren. Die visie kan nog evolueren. Dit 
moet nog met de regering worden besproken en verder worden uitgewerkt. Men 

voelt inderdaad dat er voor bosuitbreiding een draagvlak is bij de bevolking. In 
coronatijden ervaart men misschien iets meer hoe ontspannend een groene om-

geving kan zijn, maar ook daarbuiten wordt de waarde van het buitengebied, waar 
bos en natuur een onderdeel van zijn, voor de bevolking erkend. De CD&V-fractie 

is blij dat wordt bekeken hoe daar verder vorm aan kan worden gegeven en wie 
daarbij kan worden betrokken. De minister heeft het zelf gehad over ‘gedragen 

zijn’. Iedereen die iets kan betekenen voor zo’n plan, moet inderdaad worden be-

trokken, zodat men tot een gezamenlijk gedragen visie kan komen en die ook kan 
uitvoeren. 

 
De minister heeft heel duidelijk een cockpit aangeduid. Ook is er het feit dat er 

wordt gewerkt met een intendant. Dat lijkt Tinne Rombouts een heel interessante 
piste. Ze wenst de intendant alvast heel veel succes toe met het leggen van de 

nodige bruggen om tot realisaties te kunnen komen. De administratie en de groe-
peringen die in de cockpit zitten, zijn inderdaad belangrijke betrokken partners, 

maar de andere partners zijn divers: de ene partner heeft een andere rol dan de 

andere. De spreker zou bijvoorbeeld jeugdverenigingen en lokale besturen niet 
meteen op hetzelfde niveau plaatsen. Ze voelt ook iets voor het pleidooi van Mieke 
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Schauvliege om de lokale besturen, waaraan zelfs een doelstelling wordt toege-

kend, meer te betrekken in dat begintraject in die cockpit. 
 

In de nota wordt gekeken naar een aantal knelpunten. Er wordt uitdrukkelijk ver-
wezen naar de landbouw, maar zal er alleen naar de landbouw worden gekeken 

om te zien of die zal meewerken? Tinne Rombouts is wat geschrokken van de 

uitspraak van Piet De Bruyn dat het met de landbouw bijzonder moeilijk werken is, 
en dat dat geen waardeoordeel, maar een vaststelling is. Ze is dan benieuwd naar 

zijn vaststellingen, maar de strijdbijl opgraven lijkt haar niet te zullen bijdragen 
aan een positieve bijdrage aan het plan en het draagvlak. Ze hoopt dat de minister 

daar anders tegenaan kijkt, dat ze ook die sector als een positieve partner wil 
benaderen en vooral ook wil betrekken vanaf het begin. Ook bij bedrijven wil men 

een aantal hectaren bereiken. Die zijn dus ook een ander soort partner. Er moet 
dus worden bekeken hoe het juiste evenwicht er kan zijn om echt tot een visie te 

komen waar iedereen zich achter kan scharen. 

 
Dan is er de ruimtelijke ordening. De minister stelde al dat die processen doorlo-

pen, een inspanning met zich meebrengt. Anderzijds is ruimtelijke ordening de 
basis om vorm te geven aan heel onze ruimte, aan de hele omgeving. In dat kader 

zijn er ook heel belangrijke afspraken gemaakt om op het terrein de nodige dis-
cussies te kunnen voeren en gezamenlijk tot oplossingen te kunnen komen. Het is 

een voordeel dat de minister ook bevoegd is voor Ruimtelijke Ordening. Na het 
voeren van de discussie over de vraag op welke manier welke zone moet worden 

ingevuld, moet dat immers ook in de praktijk kunnen worden gewaarborgd. Dat is 

belangrijk. Evenwicht en overleg zijn belangrijk, maar ook moet versnippering wor-
den vermeden, want dat is het doel van de Vlaamse ruimtelijke ordening, en moet 

rechtszekerheid kunnen worden geboden aan elke sector. Dat is immers ook be-
langrijk en een doelstelling van de Vlaamse Regering. 

 
Iedereen moet inderdaad de ruimte hebben om zaken te kunnen realiseren. Mieke 

Schauvliege had het in dat verband over een risico voor de bebossing bij gronden 
die in aanmerking komen voor natuurwaarde, maar misschien is dat te eng. Het 

klopt dat elke sector zijn doelstellingen heeft waarmee rekening moet worden ge-

houden. Tinne Rombouts vindt dat een dambordpatroon van bossen moet worden 
vermeden, want dat zou betekenen dat ze inboeten aan kwaliteit, maar ook aan 

rechtszekerheid. Niemand is daarbij gebaat. Ze verwijst naar het voorbeeld van de 
minister: er zijn misschien clusters van chemische bedrijven die willen investeren 

in het bebossen van eigendom naast een industrieterrein. Dat kan zeer interessant 
zijn voor het individuele bedrijf, maar de sector kan voor het probleem komen te 

staan dat er dan een tekort aan industriegrond is voor tewerkstelling en dat er 
elders moet worden gecompenseerd. Dat is het verschil tussen met individuele 

bedrijven spreken en met sectorgroeperingen spreken. Ruimtelijke ordening speelt 

dus echt wel een cruciale rol. Die moet in de hele oefening worden meegenomen. 
Hopelijk is er een boost om in overleg tot goede realisaties te kunnen komen. 

 
Tinne Rombouts hoopt en denkt dat toegankelijkheid en kwaliteit ook voor de mi-

nister belangrijke issues zijn. Ze meent dat er verder werk moet worden gemaakt 
van ‘omgekeerde toegankelijkheid’: elk bos kan toegankelijk zijn, behalve waar dat 

expliciet niet mogelijk is of moet worden beperkt in de tijd. Daar zou dan in extra 
afscherming worden voorzien, zodat die toegankelijkheid op het terrein kan worden 

gemaximaliseerd. In dat kader zijn er ook de speelbossen, waar kinderen en jon-

geren weg van de paden kunnen ravotten. Wat haar betreft, moet er een speelbos 
in elk bos komen. Dat zou ook voor de toegankelijkheid en nabijheid voor onze 

kinderen en jongeren een hele stap voorwaarts zijn. Ook de stadsrandbossen zijn 
heel belangrijk. Als men denkt over bossen, kijkt men immers heel vaak naar het 

buitengebied, maar de minister moet ook de Vlaamse steden aanspreken op hun 
verantwoordelijkheid daarin, onder meer op hun rol in het investeren wat hitte-

eilanden betreft. 
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De kwaliteit, met de hele kwestie van de instandhoudingsdoelstellingen, komt ei-

genlijk niet echt voor in de nota. Wel zei de minister prioriteit te willen geven aan 
aaneengesloten, kwaliteitsvolle bossen. Dat is terecht een punt waarop men steeds 

heeft ingezet, maar Tinne Rombouts gaat ervan uit dat de instandhoudingsdoel-
stellingen hierin verweven zijn, dat dat niet nog eens apart wordt bekeken, maar 

één geheel vormt. 

 
Tinne Rombouts dankt de minister voor de samenwerking met de Vlaamse boom-

kwekers. Als je die mensen mee betrekt, kunnen ook zij aan een heel breed draag-
vlak werken. Dat is óók een deel van de land- en tuinbouwsector, en daar valt zeer 

goed mee samen te werken. Ze is blij dat de minister hen de hand reikt. 
 

Ze begrijpt enigszins dat de minister een meetinstrument wil hebben om de reali-
satie van 4000 hectare extra bos te kunnen meten. De bosteller zou dat in beeld 

brengen, maar er zijn natuurlijk nog andere zaken en ook andere doelstellingen 

die moeten worden bereikt. Hoe zal men daarmee omgaan? Elk bos dat erbij komt, 
wordt geteld, maar er is ook de boscompensatie. Die compensatie kan in natura, 

kan eventueel in middelen. Bedrijven en mensen kunnen zich aanmelden bij het 
Bossencompensatiefonds indien ze bos willen compenseren. Wanneer kan een be-

paalde hectare op een bepaalde teller komen? Dat is misschien ook een uitdaging 
voor de bosintendant. Als iemand zich aanmeldt die mogelijkheden voor bos heeft, 

wordt er dan eerst geïnvesteerd vanuit het Bossencompensatiefonds, of zal men 
dat eerst subsidiëren op een andere manier? Hoe zullen die zaken op elkaar worden 

afgestemd? 

 
Over de bosinventaris en de bosbarometer is in het verleden regelmatig gediscus-

sieerd in deze commissie. Als eenieder correct met alle aannames rekening wil 
houden en correct wil interpreteren, dan hebben die instrumenten wel hun waarde, 

maar men moet ze op de juiste manier waarderen en interpreteren. Worden die 
ook voortgezet? Hoe wordt daarmee omgegaan? 

 
Het element van de boskap ziet Tinne Rombouts niet terugkomen in de nota. Ze 

begrijpt dat enigszins, want dan gaat het niet over uitbreiding, maar dat gaat wel 

over bos en leeft bij mensen. Er is ook boskap die niet in het Bossencompensatie-
fonds zit, bijvoorbeeld boskap in het kader van bosbeheerplannen of van natuur- 

of instandhoudingsdoelstellingen. Ze heeft geprobeerd om met een aantal schrif-
telijke vragen een zicht te krijgen op de boskap die wordt toegelaten, de doelstel-

lingen die daarmee worden bereikt en de gap die er dan nog is tot de doelstellingen 
worden bereikt. Ze heeft daar geen enkel deftig antwoord op gekregen. Ze krijgt 

geen overzicht. Dat is niet oké. Er zal altijd wel een bepaalde motivering zijn om 
bos te kappen om een of ander doel te bereiken, maar als men daarmee naar eigen 

goeddunken kan jongleren, dan is dat niet goed. Misschien is dat niet zo, maar ze 

kreeg daar alleszins geen duidelijk antwoord op. Op welke manier wordt dat in 
beeld gebracht? Wordt er ook een meetinstrument opgezet wat die instandhou-

dingsdoelstellingen betreft? Vlaanderen moet daarover immers verantwoording af-
leggen. Europa vraagt terecht om daar prioriteit aan te geven. Tinne Rombouts is 

de eerste om te pleiten voor het maximaal vermijden van het kappen van bossen, 
maar men moet correct zijn in het debat. Dat gaat inderdaad over natuur versus 

bos. Ze moet vaststellen dat volgens de cijfers van de instandhoudingsdoelstellin-
gen voor de Europese natuurdoelen een ontbossing van 3745 hectare nodig is. 

Daar staat een positieve bosbalans van 2776 hectare tegenover. Dat is dus een 

daling van het aantal hectaren bos. Hoe wordt daarmee omgegaan? Hoe zal men 
die zaken in beeld brengen? Dit betreft immers alleen nog maar de instandhou-

dingsdoelstellingen. Wat dan met de Vlaamse doelstellingen? Staat daar ook bos-
kap tegenover? Hoe breed gaat men daarin? Dat bos, waar iedereen zo graag naar 

kijkt, waar iedereen zo graag naartoe gaat om er te genieten, dicht bij huis, moet 
immers kunnen worden gerealiseerd. 
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6. Tussenkomst van Johan Danen 

Johan Danen meent dat het momentum er echt wel is om aandacht voor bos te 
vragen en bossen uit te breiden. De minister omringt zich met een aantal mensen 

die dat mee kunnen waarmaken. Hij hoopt dat ze zal slagen. Als een visie of plan 
algemeen is, is allicht iedereen het erover eens, maar hoe concreter het wordt, hoe 

moeilijker het vaak wordt. Daar is de minister allicht ook al op gestuit. Hij roept op 

om van bos en natuur een thema te maken dat verbindt en niet polariseert, hoewel 
dat laatste nooit helemaal te vermijden zal zijn. Men moet daar samen werk van 

maken. 
 

Het parlement heeft het al een aantal keren gehad over het tellen van bossen en 
bomen. Heeft de minister geleerd uit vroeger gemaakte fouten, en op welke ma-

nier? Nog eens een fout daarmee kan men zich immers echt niet meer veroorloven, 
want dan wordt men totaal ongeloofwaardig. 

 

De minister zei dat men van dag tot dag zou kunnen monitoren hoeveel bos erbij 
is gekomen, maar heeft ze dan ook tussentijdse doelstellingen? Er worden immers 

vaak doelstellingen voor een aantal jaren gemaakt, maar op het einde zegt men 
dan gewoon dat men er niet is geraakt. Johan Danen pleit voor tussentijdse doel-

stellingen, zodat men dat echt goed kan opvolgen. 

7. Tussenkomst van Koen Van den Heuvel 

Koen Van den Heuvel is van oordeel dat het plan dat de minister voorstelt, heel 
wat verdiensten heeft. Er is in Vlaanderen een groot draagvlak voor meer bos, 

maar dat draagvlak moet ook worden onderhouden en gestimuleerd, en het voor-

liggende plan kan op dat vlak heel wat enthousiasme opwekken. Er moet wel over 
gewaakt worden dat alle openruimtegebruikers aan bod komen. Iedereen moet 

worden betrokken, alle spelers moeten op dezelfde manier worden aangesproken. 
De spreker ziet ook bij de lokale besturen heel wat ambitie op dit punt. Hij roept 

de minister op om die lokale besturen, die een goed beeld hebben van de plaatse-
lijke situatie, er als een volwaardige partner bij te betrekken. 

 
Wat de financiering betreft, ziet Koen Van den Heuvel nogal wat verschillen tussen 

natuurverenigingen, regionale landschappen, lokale besturen, private eigenaars. 

Er zijn heel wat subsidies per vierkante meter waar verschillende groepen een be-
roep op kunnen doen. Daar zit een zekere vork op. Waarom is voor die vork geko-

zen? Als men de doelstelling van 4000 hectare extra bos wil realiseren, is het 
belangrijk dat dat goed wordt uitgelegd, zodat er geen misverstanden of na-ijver 

ontstaat tussen de verschillende partners. 

8. Tussenkomst van Carina Van Cauter 

Carina Van Cauter noemt het plan een volgende stap die noodzakelijk is om meer 
bos te realiseren. Ze stelt in de commissie eensgezindheid vast om die doelstelling 

daadwerkelijk te realiseren op het terrein. En om dat te doen, zal samenwerking 

met verschillende actoren belangrijk zijn. In die zin is het ook belangrijk dat men 
de handen in elkaar heeft geslagen en dat men niet vanuit verschillende hokjes 

naar dit plan heeft gekeken. Ze merkt wel op dat de landbouwers misschien nog 
nadrukkelijker mogen worden meegenomen als partner in het geheel. 

 
Dat er nadruk wordt gelegd op de kwaliteit van de vooropgestelde ontwikkeling, is 

voor haar vanzelfsprekend, maar ook zeer belangrijk. Ook de toegankelijkheid van 
bos is van belang. En ook daar kan er, door partners te zoeken, veel gerealiseerd 

worden. De spreker verwijst in dat verband ook naar andere beleidsdomeinen, zo-

als Toerisme en Sport. Dat betekent niet dat elke vierkante meter op dezelfde wijze 
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toegankelijk moet zijn. Er moet respect zijn voor de natuurwaarde en voor de doel-

stellingen die men wil realiseren. 
 

Carina Van Cauter noemt de evaluatie en stroomlijning van de subsidiemechanis-
men een goede zaak. Dat maakt ze hanteerbaarder, wat dan weer bijdraagt tot 

een betere realisatie. Een aandachtspunt moet wel zijn om meerwaarde te kunnen 

blijven realiseren. Degene die de subsidie krijgt, moet een stukje bij leggen in het 
realiseren van het vooropgestelde doel. 

 
Prioritair inzetten op voor bos bestemde gronden, dat lijkt de logica der dingen. 

Dat is ook zo afgesproken in het regeerakkoord.  
 

Bij de bosteller heeft Carina Van Cauter wel nog enkele vragen en bedenkingen. 
Hoe verhoudt die zich tot de instrumenten die er vandaag al zijn? En hoe wordt er 

met de instrumenten omgegaan? Er is vandaag bijvoorbeeld een mogelijke fouten-

marge van 6000 hectare. Daar moet toch voldoende aandacht aan worden besteed. 
Misschien was er wel geen sprake van een achteruitgang. Zijn daar geen weten-

schappelijke cijfers van? Men moet wegblijven van discussies en welles-nietesspel-
letjes.  

 
Verder, wat zal de bosteller precies inhouden? Is het de bedoeling om de evolutie 

van het bosareaal te gaan meten? Het is toch niet de bedoeling om op individueel 
perceelsniveau het Bosdecreet anders te gaan lezen en het een andere invulling te 

geven? In het Bosdecreet staat bijvoorbeeld dat tuinen niet worden meegerekend. 

In het plan van de bosteller is het wel de bedoeling om tuinen mee te tellen. Ze 
benadrukt dat de bosteller geen wijziging van de sectorale regelgeving met zich 

mag meebrengen. Daar moet duidelijkheid en rechtszekerheid rond komen, om op 
die manier de mensen ook mee te krijgen. 

III. Antwoorden  

1. Antwoorden van de minister 

Minister Zuhal Demir benadrukt dat ze vooral de sterkste bebossers in de cockpit 

heeft willen zetten: terreinbeherende verenigingen, natuurverenigingen, bosgroe-

pen, private eigenaars, Landelijk Vlaanderen enzovoort. Maar de suggestie met 
betrekking tot de lokale besturen wordt zeker meegenomen. Er is heel wat aan-

dacht voor de lokale besturen, want daar beweegt ook heel veel. De minister her-
haalt dat ze voor een integrale aanpak gaat, waarbij bijvoorbeeld ook de 

landbouworganisaties een belangrijke partner zijn. 
 

Er zal elke drie maanden gerapporteerd worden aan IF, ter controle van de uitga-
ven. Daaraan gekoppeld zal ook gekeken worden hoe ver men staat. Minister De-

mir geeft aan dat het project volledig gefinancierd is, los van wat er eventueel nog 

vanuit Europa zou komen. De minister vindt bepaalde aspecten binnen de Green 
Deal minder goed, maar de bos- en biodiversiteitsstrategie vindt ze zeer sterk. En 

als Vlaanderen in aanmerking komt voor extra subsidies, zal ze dat ook ten volle 
steunen. 

 
Wat de financiering betreft, herhaalt de minister haar voornemen om Natuur en 

Toerisme meer te koppelen. Ze verwijst naar de extra middelen vanuit Toerisme 
en het Minafonds, naast de bijkomende middelen op de begroting die ze heeft 

ingezet. Op dit moment gaat het over 121 miljoen euro. Als er de komende jaren 
nog bijkomende middelen gevonden worden, zullen die naar het Bosuitbreidings-

plan gaan, omdat er nu echt werk moet worden gemaakt van dit plan, waar met 

heel veel partners heel hard aan gewerkt is. 
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In functie van het bebossen van private gronden zal de minister aan de regering 

voorstellen om de bebossingssubsidie op te trekken van 0,5 naar 2,5 euro per 
vierkante meter, om zo het verlies aan gebruikswaarde van de grond deels te com-

penseren. De verdeling van wie wat doet – Vlaamse overheid, lokale besturen, 
natuurverenigingen enzovoort – zijn richtsnoeren. Als er zijn die meer kunnen 

doen, is dat zoveel te beter. En wie weet komen er ook nog andere partners bij. 

 
De minister is het eens met de opmerking van Tinne Rombouts over toegankelijk-

heid. De bossen worden nu ook al zo veel mogelijk toegankelijk gemaakt. Ze vindt 
het belangrijk dat ook in de subsidies rekening wordt gehouden met toegankelijk-

heid. 
 

Minister Demir benadrukt dat dit plan om veel meer gaat dan louter communicatie. 
Ze geeft aan dat ze zich nederig opstelt en dat de focus ligt op het realiseren, 

samen met iedereen op het veld, van die 4000 hectare. Ze erkent voorts dat het 

kapbeleid zeer ingewikkeld is. Hoe en wanneer dat historisch passief van 1500 
hectare kan worden gecompenseerd, moet nog in kaart worden gebracht. De mi-

nister vraagt aan de administratie om een helder systeem uit te werken. 
 

De minister kijkt ook nog even vooruit naar de volgende oefening die zal moeten 
worden gemaakt, namelijk die over het kappen van bos. Er wordt soms bos gekapt 

in functie van andere natuur, zoals heide. Meestal is die balans dan wel in even-
wicht, ook al is dat decretaal niet voorzien. De minister vraagt nog even tijd om 

dat goed in kaart te kunnen brengen. Er zal moeten worden ingezet op het mini-

maal ontbossen van bestaande bossen. En als er toch gekapt wordt, moet dat ook 
gecompenseerd worden. Er moet dus een weldoordacht systeem opgezet worden. 

Dat wordt een heel moeilijke oefening, met moeilijke evenwichten. Zodra de mi-
nister een volledig zicht heeft op alle informatie rond kappen, boscompensatie en-

zovoort, zal ze terugkomen naar de commissie om dat uiteen te zetten. 
 

De minister spreekt ten slotte haar dank uit voor al het werk dat de afgelopen tijd 
is verzet, met iedereen op het veld. Nu komt het erop aan om dat werk om te 

zetten in de praktijk. 

2. Antwoorden van de bosintendant 

Roel Vanhaeren moet in zijn rol als bosintendant vooral proberen om de verschil-

lende actoren bij elkaar te brengen, want alleen al de verplichting om met elkaar 
in gesprek te gaan en de activiteiten te coördineren, kan een wereld van verschil 

maken. De cockpit of het programmabureau waar minister Demir het eerder over 
had, heeft dan weer als voornaamste taak om goede afspraken te maken met alle 

betrokken actoren, zodat iedereen weet wat zijn rol is in het verhaal en zodat 
iedereen ook complementair kan werken, zonder elkaar voor de voeten te lopen of 

misschien in onderlinge concurrentie te treden.  

 
Voor de samenstelling van de cockpit zijn er ook contacten gelegd met de VVP en 

de VVSG. Zeker bij die eerste organisatie is er interesse om op dergelijk niveau 
betrokken te zijn, mede omdat de VVP ook de bosgroepen superviseert; bij de 

VVSG is er minder animo om een centrale rol op te nemen, vooral omdat daar de 
vraag leeft of de Vereniging Voor Openbaar Groen (VVOG) niet beter geplaatst is. 

De landbouwsector zou eveneens een rol kunnen spelen binnen het programma-
bureau, maar aangezien die geen grote bebosser is, ziet Roel Vanhaeren voor de 

sector eerder een rol weggelegd op andere sporen. 

 
Wat de bosteller en de problemen met data betreft, weet Roel Vanhaeren uit zijn 

eerdere ervaring bij Natuur en Bos dat de data over het Vlaamse bosareaal uit 
verschillende databanken komt. Als al die data samengevoegd worden, kunnen 

daar verschuivingen en fouten in sluipen. Bij het ANB wordt nu gewerkt aan een 
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bovenliggende structuur via het kadaster om die fouten eruit te krijgen. Die nieuwe 

structuur zou eind 2020 af moeten zijn. Ook de bosinventaris en de Boswijzer, die 
respectievelijk op basis van steekproeven en allerhande fotomateriaal worden op-

gesteld, hebben een grote foutenmarge en zijn niet nauwkeurig genoeg om het 
Vlaamse bosareaal tot op de hectare te gaan meten; ze zijn wel uitermate geschikt 

om over langere periodes trends vast te stellen. Het alternatief is het idee van een 

boskadaster, maar dit bestaat voorlopig niet. 

IV. Aansluitende discussie 

Ondanks het antwoord van Roel Vanhaeren, blijft Carina Van Cauter wat op haar 

honger zitten: geeft de bosteller een juridisch statuut aan datgene wat erin gere-
gistreerd wordt en wie beheert de registratie van die cijfers? Boomgaarden worden 

bijvoorbeeld meegeteld in de bosteller, maar vallen niet onder de definitie van een 
bos, zoals die in het Bosdecreet is vastgelegd. Ze vraagt zich af of men hier niet 

bezig is met instrumenten als de boskaart of de Mobiscore. Ze wil tegenstrevers 

als gevolg van een misvatting van het instrument voorkomen. 
 

Roel Vanhaeren bevestigt dat de bosteller een registratiesysteem is maar geen 
kadaster. In het regeerakkoord staat de bosdoelstelling onder het hoofdstuk Kli-

maat. Daarbij telt elke boom. Hij neemt de opmerking van Carina Van Cauter mee 
om goed te communiceren met Landelijk Vlaanderen.  

 
Mieke Schauvliege begrijpt de bezorgdheid van Carina Van Cauter, maar het bij-

komend bos moet ook bos blijven dat op termijn onder het Bosdecreet valt. Het 

moet de bedoeling zijn om echt en duurzaam uit te breiden. Die garantie moet er 
zijn.  

 
Er zijn al veel middelen beloofd maar er zullen ook veel mensen nodig zijn. Hoe zal 

men daar binnen de verschillende diensten in die taskforce mensen voor vrijstel-
len? Er moeten voldoende mensen zijn om die 1200 hectare te bebossen.  

 
Wat het juridisch instrumentarium betreft, wordt verwezen naar de mestwetgeving 

en naar ruimtelijke ordening maar ook het Veldwetboek vormt daar volgens Mieke 

Schauvliege nog een drempel. Een belangrijke reden waarom er nog niet wordt 
bebost zijn net die juridische drempels. Welke maatregelen zullen die drempels 

opheffen? 
 

Vanaf 10 meter op 10 is er sprake van bosuitbreiding. Een aantal Vlaamse over-
heden zoals het AWV en de Vlaamse Waterweg hebben veel oppervlaktes waar 

duchtig wordt gekapt. Dat is misschien geen ontbossing, maar zij zijn wel belang-
rijke partners die gemotiveerd moeten worden om aan dat verhaal mee te werken. 

 

Wat de nationale parken betreft, is verwezen naar een aantal grote projecten. 
Mieke Schauvliege vraagt of daar een link is met de keuzes die worden gemaakt 

inzake Vlaamse parken.  
 

Bruno Tobback merkt op dat Carina Van Cauter met haar vraag en haar verwijzing 
naar het Bosdecreet er zeker van wil zijn dat er geen regel is die verplicht dat 

bomen die met belastinggeld binnen die 10 meter op 10 zijn geplant en in de bos-
teller zijn opgenomen, blijven staan. Wanneer die onder het Bosdecreet vallen, 

moeten ze behouden blijven. In dat opzicht betreurt hij dat de minister met haar 
bosteller niet kan garanderen dat de bomen die daarin worden opgenomen, er 

zoveel jaren later nog zullen staan. In dat geval gaat het gewoon om een dure pr-

activiteit tenzij er elders wordt gecompenseerd. Op die laatste manier kan men 
natuurlijk aan de ene kant met de schop en aan de andere kant met de kettingzaag 

door heel Vlaanderen blijven trekken.  
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Bruno Tobback wil de garantie dat er niet er minstens evenveel verdwijnt als de 

bosteller optelt en dat wat wordt geplant ook blijft staan. Zonder die twee zaken 
stelt de oefening niet veel voor.  

 
Het kan ook niet de bedoeling zijn om de commerciële plantages in de bosteller te 

stoppen die worden aangeplant om vervolgens naar China te worden getranspor-

teerd. 
 

Tot slot vraagt hij zich af of de aanplantingen in het kader van de boscompensatie 
ook in de bosteller zullen zitten, want dat is per definitie geen bijkomend bos. 

 
Carina Van Cauter wijst Bruno Tobback erop dat niet elk boom of elk bos in Vlaan-

deren is gesubsidieerd met overheidsgeld, er zijn ook heel wat bossen gerealiseerd 
met private middelen. Het gaat hier over rechtszekerheid. Wanneer er vandaag 

een instrument op tafel ligt, wil zij weten waartoe dat dient. Zij heeft daar een 

duidelijk antwoord op gekregen. Ze heeft nooit willen beweren dat een boom of 
bomenrij zomaar mag worden gekapt als die niet onder het Bosdecreet vallen. 

Integendeel, haar fractie steunt de bijkomende bebossing die middels dit plan moet 
worden gerealiseerd, nadat daarover in de regering een akkoord tot stand is ge-

komen. Het is absoluut niet de bedoeling om dat uit te hollen, maar er moet wel 
klare taal zijn. Iedereen in de commissie heeft twijfels geuit over de juridische 

draagwijdte van de Mobiscore. Mocht daarover van in het begin duidelijk zijn ge-
communiceerd, dan had men veel ongenoegen en misvattingen vermeden. Als men 

vindt dat het Bosdecreet moet worden aangepast, dan moet men dat doen, helder 

en duidelijk, zodat dat rechtszeker is. Men mag echter niet middels een instrument 
dat daar niet voor bestemd is, de indruk wekken dat men het Bosdecreet ‘stom-

melings’ aan het aanpassen is. Dat is niet correct omgaan met iedere burger die 
inspanningen doet om bijkomend bos te realiseren. Het maakt niet uit of dat nu 

een boer, een terreinbeherende vereniging, een minister of de administratie is die 
bomen plant. 

 
Tinne Rombouts wijst er nogmaals op dat dit een eerste visietekst is, die nog verder 

invulling zal krijgen. Ze is blij dat de minister de suggesties meeneemt en respec-

teert. Ze hoorde de intendant zeggen dat er groen licht zou worden gegeven om 
verder te gaan, maar wat is de volgende stap die zal worden gezet met deze tekst? 

Wat zijn de afspraken? Wanneer wordt dit voorgelegd aan de regering? 
 

Leo Pieters wijst erop dat, als men nu bijvoorbeeld tien bomen plant op een stuk 
grond van 10 op 10 meter, wat hij een zeer grote dichtheid vindt, daar over tien 

jaar misschien maar acht bomen op kunnen staan, en over twintig jaar maar één 
boom die 5 meter links en rechts de grond bedekt. Is dat dan nog een bos, of is 

dat dan geen bos meer? Dat is nu net wat hij wou aangeven met dat sporenbeleid. 

Het is niet het Bosdecreet dat moet worden aangepast. Als een eigenaar van een 
bosgroep daar commercieel iets uit wil halen, dan moet die toch kunnen kappen, 

zodat andere bomen dan groter kunnen worden, maar het terrein ook beschikbaar 
is voor een commerciële activiteit. Op percelen waar fijnsparren staan, aangetast 

door kevers, zijn er geen naalden meer, maar ziet men wel een ondergroei omhoog 
komen, en daar zitten ook soorten bij die gewoon doorgroeien. Op termijn wordt 

dat terug bos. Het moet evenwel de eigenaar zijn die bepaalt wat er uiteindelijk 
gebeurt in dat bos, binnen de perken van wat mogelijk is, maar dat blijft bos. Het 

is niet het Bosdecreet dat dat kan opleggen. 

 
Piet De Bruyn verwijst naar de hoorzitting en gedachtewisseling in de commissie-

vergadering van 28 november 2017 over de Boswijzer (Parl.St. Vl.Parl. 2017-18, 
nr. 1441). Tinne Rombouts was toen voorzitter. Het is echt niet overdreven te 

stellen dat diverse actoren die nu samen in de cockpit zitten, toen met getrokken 
messen tegenover elkaar stonden. De commissie was met verstomming geslagen 

over dat dovemansgesprek. Niemand zou hebben geloofd dat dat twee jaar later 
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zou zijn omgeturnd tot een samenwerkingsverband. Diezelfde actoren hebben el-

kaar nu gevonden en nemen in een cockpit plaats om te bekijken op welke manier 
4000 hectare bijkomend bos kan worden gerealiseerd. Natuurlijk zijn er nog heel 

veel vragen en terechte bekommernissen, maar dat mag historisch worden ge-
noemd. 

 

Op de stelling van Tinne Rombouts dat, als de bestemming werd vastgelegd, ervoor 
moet worden gezorgd dat die wordt nageleefd en gehandhaafd, antwoordt Piet De 

Bruyn dat dat dan natuurlijk in twee richtingen geldt, en op dezelfde manier. Pleit 
ze er dan voor om meteen te stoppen met zonevreemde landbouw? Hij verwijst 

nogmaals naar het dossier van de Wijngaardberg. Men moet daar voorzichtiger 
mee omgaan, vindt hij. 

 
Tinne Rombouts repliceert dat ze, wat de cockpit betreft, op dat moment niet het 

beeld had van organisaties die met getrokken messen tegenover elkaar stonden. 

Men had inderdaad een discussie over een meetinstrument. Er moet, zoals gezegd, 
rekening worden gehouden met alle aannames. Het is een instrument om trends 

weer te geven. Dat de periode misschien wat kort is om de trend te beoordelen, 
was ook een argument in die commissievergadering. Het is echter niet omdat or-

ganisaties het onderling niet eens kunnen worden over bepaalde instrumenten, dat 
ze samen op het terrein niet de handen in elkaar zouden kunnen slaan om andere 

doelstellingen te bereiken. In het verleden zijn die organisaties op heel wat andere 
fronten partners geweest. 

 

Wat de uithaal over de negatieve ervaringen met de landbouwsector betreft, ver-
klaart Tinne Rombouts daar andere ervaringen mee te hebben. Misschien moet dan 

de vraag worden gesteld of dat ligt aan wie beoordeelt. 
 

Met betrekking tot de bestemmingen en de ruimtelijke ordening is het voor Tinne 
Rombouts duidelijk dat als er wijzigingen gebeuren, het de doelstelling is om die 

effectief in de praktijk te kunnen realiseren. Bij elke besluitvorming wordt er na-
tuurlijk wel over een aantal zaken onderhandeld, zoals over een uitdoofscenario. 

Het is belangrijk om als politici die besluitvorming in haar geheel te bekijken en 

die dan ook te respecteren. Als er een vraag is om een aantal dingen te bespreken 
of te herbekijken, kan dat onderwerp zijn van een gesprek, maar dan wil dat wel 

zeggen dat men een totaalbeleid moet voeren, en geen postzegelbeleid. Tinne 
Rombouts onderstreept in dat verband nogmaals de vraag om alle belangrijke part-

ners van bij het begin aan de tafel te zetten en bepaalde partners niet met argus-
ogen te bekijken of zelfs buiten de discussie te houden. Anders is dit plan al 

verdronken nog voor de boot vertrokken is. 
 

Minister Zuhal Demir geeft aan dat ze de vraag rond het personeel verder bekijkt 

met de leidend ambtenaar. Wie zal de aankoopstrategie doen? Hoeveel mensen 
zijn daarvoor nodig? Die oefening loopt. 

 
De juridische drempels zullen nu worden bekeken binnen de regering. De minister 

zal een ministerieel besluit nemen rond het subsidiemechanisme. Dat gaat allemaal 
naar de regering. Ze hoopt dat nog voor het zomerreces te kunnen doen. 

 
De nationale parken staan hier wat los van. Er zijn een aantal criteria opgesteld. 

De bedoeling is dat er van onderuit voorstellen komen. De minister zal opvragen 

hoever het daarmee staat. 
 

Minister Demir geeft aan dat de bosteller ook de bedoeling heeft om iedereen en-
thousiast te maken en een gemeenschapsgevoel te creëren. Men kan daar ingeven 

wat men doet en ook kijken wat bijvoorbeeld de gemeente doet. Dat heeft geen 
juridisch statuut. Het is de bedoeling om iedereen mee aan de kar te laten trekken. 

Er komt een cijfer over extra bos, maar ook een cijfer over extra compensatie. 



20 341 (2019-2020) – Nr. 1 

Vlaams Parlement 

De minister verduidelijkt ook nog dat als men subsidies geeft, het de bedoeling is 

dat die bomen minstens 25 jaar blijven staan. Na 22 jaar valt dat onder het Bos-
decreet. Als een eigenaar dan iets wil doen, heeft die een omgevingsvergunning 

nodig. 
 

Roel Vanhaeren wijst erop dat er randvoorwaarden verbonden zijn aan de subsi-

dies. Het ANB doet daar nu zelf controle op, op basis van de subsidiedossiers die 
het verleent, maar wil daar nog wat verder op doorwerken. Het staat nu op de 

radar om tegen de zomer een soort afspraak te hebben met de entiteiten en de 
actoren, over hoe die controle zal gebeuren. 

 
Mieke Schauvliege vraagt zich af of enkel wat gesubsidieerd wordt, wordt meege-

teld. Dan is er geen stok achter de deur om die minstens 25 jaar te behouden. 
 

Roel Vanhaeren wijst op de definitie van het Bosdecreet, waar geen minimumop-

pervlakte in is opgenomen. Het is een algemene beschrijving, met een aantal voor-
waarden. Wat de rechtszekerheid betreft, zal er via de kanalen van Landelijk 

Vlaanderen zeer goed gecommuniceerd moeten worden over hoe de regelgeving 
in elkaar zit. 

 
Carina Van Cauter onderstreept nog eens het belang van de duidelijkheid, zodat 

iedereen weet wat hij doet wanneer hij aangifte doet van een aanplant in de bos-
teller. 

 

– De minister toont een filmpje over de bosteller. 
 

 
Carina VAN CAUTER, 

voorzitter 
 

Mieke SCHAUVLIEGE 
Piet DE BRUYN, 

verslaggevers 
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Gebruikte afkortingen 

ANB Agentschap voor Natuur en Bos 
AWV Agentschap Wegen en Verkeer 

IF Inspectie van Financiën 
INBO Instituut voor Natuur- en Bosonderzoek 

VLM Vlaamse Landmaatschappij 

VVOG Vereniging Voor Openbaar Groen 
VVP Vereniging van de Vlaamse Provincies 

VVSG Vereniging van Vlaamse Steden en Gemeenten 
 


